
Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Društvo T pomoč učiteljem, njiho
vim vdovam In sirotam na Kranjskem 
ima svoj letošnji občni zbor v torek, dne 29. marca 
1910, dopoldne ob deseti uri v »Narodnem 
domu" v Ljubljani po letem dnevnem redu: 

1. Ogovor načelnika. 
2. Tajnikovo poročilo. 
3. Blagajnikovo poročilo. 
4. Poročilo pregledovalcev društvenega 

računa in proračuna. 
5. Posamezni nasveti, ki je o njih vsaj 

osem dni prej odboru naznaniti. 
6. Volitev prvomestnika, blagajnika in 

sedem odbornikov, od katerih jih stanuje dve 
tretjini v Ljubljani ali v bližnji okolici (§ 22. 
društvenih pravil). 

7. Volitev treh pregledovalcev računa zunaj 
odbora. 

Društvo je štelo v 48. letu svojega ob
stanka 119 članov in je podpiralo 32 vdov in 
31 sirot, ki jim je izplačalo 7161 K 12 h 
podpor. Bilanca ob koncu leta 1909 znaša 
127.767 K 78 h. Kakor zuano so se ob zad
njem občnem zboru lansko leto Slomškarji 
pod vodstvom nadučitelja Bavnikarja in nad
zornika Maierja hoteli društva polastiti, pa je 
bil njih naskok sijajno odbit. Društvo je strogo 
dobrodelno in izključuje absolutno [vsako po
litiko, zato je nakana klerikalcev toliko grša! 

Učiteljsko društvo za ormoški okraj 
je zborovalo 3. marca t. 1. v ormoški okoliški 
šoli. Navzočih je bilo 24 udov. Nanovo so 
pristopili tovariš Ludovik Muzek in tovarišica 
Olga Serajnik, oba iz Središča, ter tovarišica 
Alojzija Lebar od Velike Nedelje. V svojem 
nagovoru in pozdravu nas je bodril predsednik 
tovariš Josip Bajšp k edinosti. Z najnovejšo 
revizijo krajevnih razredov ne moremo biti za
dovoljni, ampak stremiti moramo še vedno po 
izpolnitvi naše toliko in tolikokrat izražene za
hteve po odstranitvi celega krajevnega zistema, 
ki mora pasti in bo tembolj sigurno in temprej 
padel, čimbolj bo čut stanovske vzajemnosti 
prodrl naše vrste. 

Tovariš Ivan Košar, ki se zaradi bolezni 
ne more udeležiti zborovanja, se s prav pre
srčnimi besedami zahvaljuje na imenovanju 
častn m članom, obljubujoč nam, da hoče še 
vnaprej po možnosti delovati v našem društvu, 
Naše društvo pa želi tov. I. Košarju skorajšnje 
okrevanje. 

Med zborovanjem vstopi, presrčno po
zdravljen, tovariš Lud. černej iz Griž, ki ga 
je društvo naprosilo, da nam demonstrira s 
svojim skioptikonom ter nam v tej zadevi tudi 
svetuje. Slike so jako ugajale. Tovarišu černeju 
pa bodi izrečena še enkrat prav topla zahvala 
na njegovi požrtvovalnosti. 

Za občni zbor »Zveze slovenskih učiteljev 
in učiteljic na Štajerskem" sta izvoljena dele
gatom tovariša Bajšp in Porekar, namestnikom 
pa tovariš Kosi. 

Odbor se je konstituiral [takole: Ant. 
P o r e k a r , podpredsednik, Jak. P r e i n d 1, 
blagajnik, Adolf Bo si na, tajnik, Martin Ša
l amun in Lud. Š i j a n e c , odbornika. 

Gornjegrajsko učiteljsko društvo je 
zborovalo dne 6. marca t. 1. v Nazarju pri 
Mozirju v gostilniških prostorih g. Tumška ob 
jako lepi udeležbi. Predsednik pozdravi navzoče, 



posebe še mile goste in čestita tov. Krajncu 
ker je napravil usposobljenostni izpit z dobrim 
uspehom. Članarina se bo zvišala od 4 K na 
6 K, zakaj blagajnica je prazna, blagajnik pa 
hud in siten. Seveda, če ni denarja! Delegatom 
„Zveze slov. staj. učiteljev in učiteljic" se iz
volita tovariša Burdian in Korban. 

Tov. Burdian je izdelal svoj referat »Po
drobni učni načrt iz prirodopisja za III. razred 
ljudskih šol" jako temeljito. Upajmo, da bomo 
imeli še večkrat priliko poslušati ga. Jako za
nimivo je bilo aktualno predavanje tov. Kelca: 
Nekaj misli o ženskem vprašanju. Navzoče cenj. 
tovarišice so bile z njegovim predavanjem jako 
zadovoljne. 

Enoglasno se sprejmejo sledeči predlogi: 
1.) Vpliva naj se na deželne poslance, 

da učiteljske plače zenačijo z onimi državnih 
uradnikov štirih nižjih razredov. Vsem stalnim 
učnim osebam naj se zakonitim načinom pre
skrbi primerno in prosto stanovanje, oziroma 
naj se mu izplača četrtino plače za stanovanje 
iz deželnega, oziroma državnega sklada za ljudsko 
šolstvo. 

2.) Naj se vpliva na deželne poslance, 
da dobi Slov. Štajer številu prebivalcev in davku 
primerno število meščanskih šol s slov. učnim 
jezikom, kakor tudi drugih nadaljevalnih in 
strokovnih šol. 

3.) »Zveza" naj vpliva na državne in de
želne poslance, da država prevzame najmanj 
polovico stroškov za ljudsko šolstvo. 

4.) Službena leta naj se določijo s 30 leti, 
v katere se morata všteti najmanj dve leti 
provizoričnega službovanja; s 60. starostnim 
letom se mora vsak pustiti vpokojiti na lastno 
prošnjo in s plačo, ki jo je do takrat dosegel. 

Učit. društvo za ljutomerski polit, 
okraj je zborovalo dne 3. marca. Po otvoritvi 
pozdravi predsednik Tomažič vse navzoče, zlasti 
pa novopristopivšega člana tov. Šafariča. Nato 
prečita tajnik zapisnik o občnem zboru dne 
13. januarja, ki se z opazko ravn. Bobiča, naj 
bo drugič krajši, odobri in sprejme. — Zatem 
se vrstijo razni dopisi. Glede enega od »Zveze" 
v Celju se pripomni, da naše društvo ne dol
guje »Zvezi" nič. Vzame se na vedenje ob
vestile, da se tačasni socialni odsek »Zveze" pre
ustroji v socialno zadrugo, kibo poslovala alaLeh
rerhausverein na Dunaju. Omeui se tudi, da 
so pravila »Zveze" sedaj predrugačena, ter da 
se vrši občni zbor v Celju dne 3. aprila; o tej 
priliki predava g. ravnatelj Sehreiner iz Ma
ribora. Za delegata na ta občni zbor izvoli 
društvo predsednika Tomažiča, namestnikom 
Mavrica. V zadevi prošnje mariborskih uči
teljiščnikov za podporo v svrho pomnožitve 
njih zasebne knjižnice se sklene, da nabira 
prostovoljne prispevke v ta namen tov. Cilenšek 
o priliki letošnje okr. učit. konference. — Na
dalje da predsednik na vedenje, da je tovariš 
nadučitelj Bajšp — Ormožokolica — poslal na
knadno za V. Vandov grobni spomenik od 
ormoškega učit. društva nabrani znesek K 28*60, 
ki se sme eventualno obrniti v prid pokojnikovi 
vdovi, oziroma otrokom, če so stroški za po
mnik že pokriti. Znesek se izroči jerobu tova
rišu Cvetku. Blagosrčnim darovalcam bodi iz
ražena na tem mestu iskrena hvala. 

Opiraje se na statistične podadtke, graja 
tov. predsednik malobrižnost glede naročevanja 
in plačevanja naših stanovskih listov, priporoča, 
da si »Učit. Tovariš", »Dom. ognjišče" in »Našo 
bodočnost" naročujejo ne le učitelji, marveč 
tudi razna bralna društva. »Popotnika" pa ne 
sme manjkati na nobeni šoli, pri nobenem sta
novsko zavednem tovarišu in tovarišici. Tudi 
»Zvonček" imej vsaka šola. 

Eavnatelj Bobič poroča potem o svojem 
delovanju v okrajnem šolskem svetu. Jedrnato 
sestavljenemu poročilu doda mnogo praktičnih 
migljajev glede obravnave šolskih zamud, vla
ganja prošenj za podelitev starostnih doklad 
ter omogočenja lažje sestave okr. šolske sta
tistike. Dobro znamenje je, da ni bilo v mi
nulem letu nobenega disciplinarnega slučaja. 
Končno še poročevalec izrazi, da je učiteljstvo 
v okraju tako pri gdu. predsedniku okr. šol. 
sveta kakor tudi pri gdu. nadzorniku doslej 
na »dobrem glasu" in da naj bi ta »renome" 
ohranilo i vbodoče. Predsednik se zahvali pre
davatelju. 

Tov. Cvetko poroča potem o Druzovičevi 
metodi petja v ljudski šoli, a zaradi pičlega 
časa ne more obravnavati svojega predmeta 
tako, kakor bi bilo z ozirom na njegovo aktu
alnost potrebno. Iz ravno tega vzroka se mora 
preložiti specialno predavanje o Pesmaricah na 
eno prihodnjih zborovanj. Vobče pa se pripo
roča, da se o letošnji okr. učit. konferenci stavi 
dobro utemeljen predlog za uvedbo Druzovičevih 
Pesmaric v tuokrajne šole. Dobro blago se 
sicer samo hvali, a formalnost je — predpisana! 

Ker slučajnosti ni, zaključi predsednik 
zborovanje. Glede moteče konverzacije med 
predavanjem bo vprihodnje umestna pravočasna 
reprodukcija nemškega pedagoškega termina 
»Selbstzucht". — Sicer pa brez zamere! 


